

## **Terms and Conditions**

The Library provides access to digitized documents strictly for noncommercial educational, research and private purposes and makes no warranty with regard to their use for other purposes. Some of our collections are protected by copyright. Publication and/or broadcast in any form (including electronic) requires prior written permission from the Library.

Each copy of any part of this document must contain there Terms and Conditions. With the usage of the library's online system to access or download a digitized document you accept there Terms and Conditions.

Reproductions of material on the web site may not be made for or donated to other repositories, nor may be further reproduced without written permission from the Library

For reproduction requests and permissions, please contact us. If citing materials, please give proper attribution of the source.

### Imprint:

Director: Mag. Renate Plöchl

Deputy director: Mag. Julian Sagmeister

Owner of medium: Oberösterreichische Landesbibliothek

Publisher: Oberösterreichische Landesbibliothek, 4021 Linz, Schillerplatz 2

### Contact:

Email: [landesbibliothek\(at\)ooe.gv.at](mailto:landesbibliothek(at)ooe.gv.at)

Telephone: +43(732) 7720-53100

## V o r w o r t.

---

Die vielen und großen Unzukömmlichkeiten der alten arithmetischen Nummerirung einer Stadt von der Ausdehnung und Wichtigkeit, wie sie die Landeshauptstadt Linz besitzt, veranlaßten den Gemeinderath, eine systematische Häusernummerirung in Linz einzuführen.

Dieselbe ist nach dem a. h. patentirten Systeme des Herrn Michael Winkler in Wien eingerichtet.

Sie besteht darin, daß ein Punkt der Stadt als Centrum angenommen wurde, von welchem Hauptverkehrsadern, die bis an die Gemeindegrenze und darüber reichen, abziehen.

Als Centrum und Ausgangspunkt wurde in Linz der Hauptplatz und als Hauptverkehrsader die Landstraße, und zwar diese als Hauptlängstraße angenommen. Alle jene Gassen und Straßen, welche mit der Landstraße im Allgemeinen parallel laufen, sind ebenfalls als Längstraßen zu betrachten; hingegen jene, welche die Längstraßen untereinander verbinden, oder mit der Richtung der Längstraßen einen Winkel bilden, als Querstraßen.

Um nun diesen Charakter in den Straßen und Hausnummertafeln auszudrücken, wurde für die Längstraßen die eckige und für die Querstraßen die runde Form der Tafeln gewählt.